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V sobotu 8. června proběhly Oslavy k výročí založe-
ní dobrovolných hasičů ve Skrbeni.

Oslavy 125. výročí založení  
dobrovolných hasičů ve Skrbeni

Nahoře: Slavnostní průvod při oslavách založení SDH Skrbeň. | Dole: Hasiči nachystaní na provedení požárního útoku historickou stříkačkou

Po 13. hodině vyšel průvod od zastávky ČD, který se za-
stavil postupně u Pomníku padlých bojovníků, u sochy 

Sv. Floriána a na místním hřbitově. Na všech místech se 
položily věnce a uctila se památka našich již nežijících 
bratrů hasičů. 
Před zbrojnicí převzali ocenění naši členové a člen-
ky sboru od našich vzácných hostů, kterými byli pan 
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Uzavírka Jos. Fialy 

„Zkušební“ louka

INFORMACE Z OBCE

Jak jsme již informovali, stavba rekonstrukce ulice Jos. 
Fialy započne 8. července, resp. v tento den bude již 
mít realizační firma převzaté staveniště a poběží ji 
150 denní lhůta na realizaci. 
Odbočka směrem na Novou Čtvrť a U Rybníka bude 
průjezdná. Svoz odpadu bude řešen operativně v prů-
běhu stavby, předpokládáme ale nutnost donášení po-
pelnic na její okraj. Jako prostor pro parkování poslouží 
zejména prostory okolo nádraží – travnaté plochy u uli-

Květnaté louky jsou biotopem, který na Hané prakticky 
vymizel a dochoval se jen ve velmi malých a roztrouše-
ných fragmentech. Takové louky jsou přitom cenné nejen 
z přírodovědeckého hlediska, ale zároveň jsou pro člověka 
velmi příjemným zpestřením jeho okolí s uklidňujícím účin-
kem. Vznikl tedy nápad založit menší louky i přímo v obci. 
Vytvořit květnatou louku ale není jen tak, mimo vhodné 
podmínky a nutné ruční sečení kosou je pro její vznik po-
třeba i dostatek času – asi 3 roky. 
Jelikož nevíme, jakým konkrétním rostlinám by se u nás da-
řilo, založili jsme ve spolupráci s paní Žákovou, která pečuje 
o květiny v obci, zkušební louku. Ta se nachází v  Jedlém 
háji a má asi 100 m2. Dle jejího vývoje pak uvidíme, jestli za-
ložit i další louku či louky na vhodných místech. Tak trochu jiné pracovní ráno pro starostu obce.

ce Lipová a také trávník u hřiště. U Lipové prosíme, par-
kujte kolmo k silnici, ať je k dispozici více míst. 
Dále se nám snad podaří pro parkování vymezit i část 
plochy mezi tratí a domem Jos. Fialy 130/2. Tento pro-
stor ale bude sloužit i jako meziskládka materiálu. Par-
kování nebude možné na cestě od uzavírky směrem 
k  dálnici, jelikož se zde budou pohybovat stavební 
stroje a bylo by zde riziko poškození zaparkovaných 
aut. 
Pro aktuální informace sledujte obecní web a  e-roz-
hlas, předpokládáme, že spousta věcí se bude řešit 
operativně dle možností závisejících na aktuálním sta-
vu stavby. Děkujeme za trpělivost!

hejtman Petr Suchánek, pan senátor Marek Ošťádal, 
starosta okrsku D35 bratr Petr Hrbek a starosta obce 
Skrbeň pan Lukáš Ruffer. 
Odpoledne mezi 14. a 18. hodinou mohli občané zhléd-
nout v Komunitním centru výstavu historie a sou-
časnost SDH Skrbeň a ve zbrojnici zároveň vystavení 
techniky, kterou vlastní. K dobré náladě po průvodu na 

Jistě jste si všimli neobvyklého „stromu“ před obecním úřadem. Na jaře byl 
ozdoben kraslicemi. Sešlo se jich před 40 – jedna hezčí než druhá. 
Nyní bychom ho rádi ozdobili pohledy a pozdravy z  prázdnin. Každý, kdo 
bude mít zájem se pochlubit, která místa o prázdninách navštívil, může 
přivést pohlednici a my ji vystavíme na „stromě“. Pohledy stačí vhodit do 
obecní schránky na vratech obecního dvora. 
Přejeme Vám pěkné prázdniny plné zážitků a budeme se těšit na pozdravy!

Team skrbeňského bazárkování a spolek Skrbeňáček

Strom pozdravů Prázdninová 
PLOTOVÁ HRA

SPOLEK SKRBEŇÁČEK

Rádi bychom Vám oznámili, že bě-
hem letních prázdnin bude probíhat 
další PLOTOVÁ HRA. Pojďte si zahrát 
"plotovku" s námi!
Hrací karty budou k vyzvednutí bě-
hem prvního týdne prázdnin u paní 
Pudilové (Nová Čtvrť 18).

Farské zahradě hrála dechová kapela Nákelanka, kte-
rou vystřídala v odpoledních hodinách Acoustic Lu-
men. 
Poděkování patří všem, co se zúčastnili a podpořili naši 
výroční akci, ať už to byli vzácní hosté, hanáci a hanač-
ky, hasiči z okolních sborů, místní občané nebo naši 
členové sboru.
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Staré řemeslo v mladých skrbeňských rukách

Dnes můžeme na různých místech v okolí obce narazit 
na moderní kovářskou práci (např. pietní místo tragic-
ky zemřelého Dominika Pudila či křížek na vrcholu nově 
zbudovaných božích muk směrem ke Křepelce), což je 
práce mladého skrbeňského kováře Honzy Protivánka 
z Nové Čtvrti. Žár ohně a svalnatý chlapík v hrubé zástě-
ře bušící kladivem do rozžhaveného kovu. Přesně tak, 
jak to občas vídáme na různých akcích nebo v pohád-
kách, si představujeme práci kováře. 
Je taková i skutečnost? Nejen na to jsme se ho zeptali: 

Jak jsi se dostal ke kovářství, tak starému a krásné-
mu řemeslu?
K tomuto řemeslu jsem se dostal přes mého strejdu, 
který je taky kovář, a když jsme spolu udělali první nůž, 
tak jsem měl jasno, že chci být taky kovářem.

Co člověk potřebuje k tomu, aby mohl dělat kováře? 
Je nejdůležitější fyzická síla?
Nejdůležitější je mít fantazii a trochu technického myš-
lení. Fyzická síla je taky trochu potřeba, ale není nejdů-
ležitější, když člověk ví, kam udeřit, tak je to hračka.

Hodně oblíbené jsou kovářské sjezdy na hradech 

nebo jarmarcích. Účastnil jsi se někdy nějakého 
nebo bys chtěl do budoucna?
Dvakrát jsem se účastnil Hefaistonu (mezinárodního 
setkání uměleckých kovářů, název je odvozen od jména 
antického boha ohně a kovářství Héfaista; pozn. M. V.), 
který bývá každoročně na hradě Helfštýně. Na Hefais-
ton se sjíždějí kováři z celého světa. A párkrát jsem koval 
na Dolním náměstí v Olomouci na vánočních trzích.

Co nejraději vytváříš a s jakými materiály pracuješ? 
Je to jen železo?
Nejraději dělám nože, ale i ostatní věci, jako třeba zvo-
nečky, obouváky atd. Rád dělám hlavně se železem, ale 
práce se dřevem taky není špatná.

Sám si vymýšlíš vzhled a tvar věcí, nebo se necháváš 
inspirovat jinde?
Jak kdy, někdy vymyslím něco sám, někdy mi poradí 
máma a někdy se nechám inspirovat na internetu, když 
se mi něco líbí. 

Je krásné a potěšující, že stará poctivá řemesla i dnes 
stále přitahují mladé zájemce a nezaniká kouzlo ohně  
a rozžhaveného železa.

Matěj Vymětal 

Skrbeň byla vzhledem ke své několikasetleté historii ještě v poměrně nedávné době plná zajímavých  
řemesel, které se často dědily z generace na generaci. Jedním z nich bylo kovářství. 

Kovárna Aloise Hladiše v roce 1926, dnes dům Sládkových v ulici 
U Kovárny

Kovárna Tomáše Fialy v domě č. 1 před rokem 1900, dnes dům 
Fialů v ulici U Hřiště

Kovářské řemeslo, nezbytné tehdy pro každou vesnici, je spojeno hlavně s č. 105 (v dnešní ulici U Kovárny) a s Janem 
Hladišem, jehož manželka pocházela z rodiny kováře Albrechta z Příkaz. Jan Hladiš si v roce 1872 udělal ze stodoly 
kovárnu, po něm převzal živnost syn František. Následoval Františkův nevlastní bratr Alois, který v roce 1924 ko-
laudoval novostavbu kovárny a poslední léta pracoval jako kovář v JZD. Hrál na harmoniku, a kovárna se tak stávala 
i místem sousedského posezení. Tradici další kovářské dynastie, a to na č. 1 v dnešní ulici U Hřiště, založil Tomáš 
Fiala, který žil v letech 1837-1906, posledním nástupcem již čtvrté generace kovářů se stal Josef Fiala (1927-2005).
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V uplynulém měsíci jsme nabídli našim členům 
spolku pestrou kytici akcí jak kulturních, poznáva-
cích, sportovních tak i odpočinkových. 

V sobotu 25. května jsme využili nabídku spolku Skrbe-
ňáček a připojili se k jejich autobusovému zájezdu do 
Brna. Větší část účastníků zájezdu navštívila ZOO Brno. 
My jsme měli svůj program. Nejdříve jsme navštívili ka-
sematy hradu Špilberk a v odpoledních hodinách jsme 
se projeli lodí po Prýglu – Brněnské přehradě. 
V následujícím týdnu jsme se věnovali pohybu. Postavili 
jsme dvě pětičlenná družstva na Krajské sportovní hry 
seniorů, které se uskutečnily na sportovním stadionu 
Lokomotiva Olomouc. Těchto mezinárodních spor-
tovních her se v letošním roce zúčastnilo rekordních 
76  družstev – 380 sportovců. Soutěžilo se v 10 disci-
plínách a naši obec reprezentovali: družstvo Skrbeň 1 - 
Protivánková J., Brokešová M., Bodlák Vl., Au I., Tomášek 
J., družstvo Skrbeň 2 - Sládek I., Staněk J., Sedláček J., 
Vyhlídalová L., Rozsypalová V. Sice jsme nevyhráli, ale 
užili jsme si to, protože radost z pohybu, zdravé soutě-
žení a nadšení z úspěchu jsou krásné v každém věku. 
V celkovém hodnocení nám nakonec chybělo 5 bodů 
na bronzovou příčku. První místo však získal pan Sed-
láček Jan jako nejstarší sportovec a účastník her. Moc 
gratulujeme a přejeme Jendovi spoustu let v plném 
zdraví! 
Medaili a pohár jsme však přece jen získali, protože 
den předem, 28. května, KRS (krajská rada) pořádala 
v Šantovce mezinárodní turnaj v bowlingu, kde ze 14 
družstev jsme byli třetí. Tento na události bohatý tý-
den jsme zakončili pravidelnou schůzkou klubu, na 
které jsme poblahopřáli ke kulatému životnímu jubileu 
a popřáli především plné zdraví paní Zlámalové Zdence, 
Studené Martě a panu Janu Korhoňovi. Po informacích 

Ze života Seniorklubu
SENIORKLUB o nadcházejících akcích, schůzka pokračovala bese-

dou o ochraně účtů proti napadení nebo zneužití ha-
ckeři. Pracovníci ČSOB a  České pošty nám popisovali 
jejich finty – jak přesvědčit klienty bank, aby prozradili 
své citlivé informace a  připravili je o peníze. Nevyplá-
cí se útočníky podceňovat a vyplatí se nepodceňovat 
sám sebe jako případnou oběť. 
2. – 6. června jsme se vydali za sluníčkem do Velkého 
Mederu (Čalovo). Počasí z počátku nebylo zrovna ide-
ální, přesto jsme si pobyt užívali plnými doušky jak ve 
vodě, tak i na „souši“ – projížďka vláčkem Korvináčkem 
po Mederu, večerní posezení s kytarou. Využili jsme 
možnosti navštívit nedaleké Komárno a Dunajskou 
Středu. V  Komárně jsme se prošli po starém mos-
tě směřující do Maďarska a  v  centru jsme si prohlédli 
kromě jiného evropské náměstí. Cestou do Dunajské 
Středy jsme se podívali na Némethov vodní mlýn na 
břehu Malého Dunaje. A  samozřejmě jsme vyzkoušeli 
všechny vodní atrakce od vlnobití až po divokou řeku. 
V sobotu 8. 6. jsme se zúčastnili slavnostního průvo-
du k 125 výročí založení SDH Skrbeň. U této příležitosti 
byly naše dvě členky – Majka Brokešová a Anička Staň-
ková, vyhodnoceny za příkladnou práci pro sbor. Pro-
hlédli jsme si hezkou a poutavou výstavu v Komunitním 
centru a poseděli u hudby na farské zahradě. 
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Údržba a životnost střech
Střecha je zásadní prvek každého domu, chrání náš domov především před deštěm a sněhem. Pokud není 
v pořádku, do stavby teče. Problémy na sebe nenechají dlouho čekat a začnou se také rozrůstat (zateklá 
izolace, hnijící krovy, plísně v interiéru atd.). Proto střecha musí fungovat na 100% a proto si zaslouží naší 
pozornost a péči.

Životnost udávají výrobci podle typu krytiny na 15-80 let 
(nejméně šindel, nejvíce taška a hliníkový plech). Výjim-
ku tvoří břidlice, která jako čistě přírodní materiál tolik 
nepodléhá vnějším vlivům. Z nich vypíchneme jako nej-
silnější činitele stárnutí sluneční záření a vodu v kombi-
naci s mrazem. Z jihu tedy krytinu vypaluje sluníčko. Ze 
severu ji často narušuje mech, řasy a lišejníky. U slunce 
již všichni dobře víme, že UV záření vede k degradaci 
konstrukčního materiálu i ochranné vrstvy (barvy, laku, 
glazury). U mechů si ovšem ne každý uvědomí, že nejde 
pouze o estetickou záležitost. Mech totiž zadržuje vlh-
kost a  jeho kořínky vrůstají do tašky, eternitu i šindele. 
V kombinaci s mrazem pak dochází k narušení struktury 
a pevnosti krytiny. U pechu mech narušuje ochrannou 
vrstvu a zrychluje tak korozi. Zarostlá, špinavá či loupa-
jící se střecha navíc netvoří dobrý dojem o našem do-
mově.

Takže jak se o střechu starat a prodloužit její život-
nost? 
Doporučení zní alespoň jednou za rok střechu zkontro-
lovat, ideálně však před zimou i po ní a také po větších 
krupobitích, větru či bouřkách. Když si vzpomeneme na 
výše uvedenou důležitost střechy, nezdá se toto do-
poručení úplně přehnané. Kromě pravidelných kontrol 
a menších oprav je zde také velký potenciál, jak prodlou-
žit životnost krytiny. Jedná se renovaci střechy - čištění 
a ochranné nátěry. Čištění je možné chemicky, mecha-
nicky (ručně), nebo dnes hojně využívané vysokotlaké 
mytí. Právě třetí možnost je nejefektivnější a také eko-
logická. Jen musíme dávat pozor na to, že pro každou 
krytinu je doporučený jiný tlak (100-250 barů).

Z nátěrů volíme podle typu krytiny: preventivní nástři-
ky proti dalšímu usazování mechu, impregnace proti 
nasákání vody, nebo penetrace a nátěry barvou. Třetí 
možnost je opět tou s největším efektem, protože barva 
vytvoří vrstvu, která zamezí působení UV záření i vody 
na materiál krytiny. Jedná se o variantu nejdražší, ale 
v porovnání s výměnou střechy je cena nesrovnatelně 
nižší. Životnost střechy se tak dá prodloužit o desít-
ky let, renovaci je možné opakovat. Ne každou střechu 
však má smysl renovovat a někdy už nezbývá nic jiného 
než výměna. Na druhou stranu často vidíme i nerozváž-
né instalace fotovoltaických panelů na střechy, které již 
renovaci či dokonce výměnu vyžadují.

Jdeme na to
Začneme kontrolou a zhodnocením stavu střechy. Po-
kud to její stav vyžaduje a umožňuje, tak střechu pořád-
ně vyčistíme a naimpregnujeme, nebo natřeme. Pokud 
si poradíte sami, ušetříte náklady na odbornou práci 
ve výškách. Ale právě výšky a riziko s nimi spojené jsou 
rozhodujícím faktorem, proč si lidé na tuto práci raději 
najímají odborníky. Ti vám pomohou od zhodnocení sta-
vu, přes návrh řešení včetně použitých prostředků a 
materiálů až po bezpečné provedení (měli by na to mít 
potřebné školení + certifikát). Ušetří vám tak spoustu 
času a starostí.

Ve Skrbeni se můžete obrátit na autora tohoto článku, 
Tomáše Krula, který provádí čištění a nátěry střech.

Mgr. Tomáš Krul
tel.: 777 974 364, V Oleškách 139/3

Ve středu 12.6. jsme využili nabídky paní Vymětalové 
Káji, která nám zprostředkovala prohlídku Arcibiskup-
ského paláce v Olomouci a  zajistila velmi schopného 
a kvalitního průvodce, který nás provedl reprezentač-
ními prostory a nabídl opravdu obsáhlý a podrobný vý-
klad. V pátek 14. 6. jsme opět zamířili za kulturou. Ten-
tokrát do blízkých Příkaz, kde jsme v sále opraveného 
Záloženského domu zatleskali vystoupení dvou pěvec-
kých sborů, a to domácímu smíšenému sboru z Příkaz 
a hostujícímu sboru JESAN z Jeseníku. Příjemná atmo-
sféra nás provázela jako vždy celým koncertem.

A co nás ještě v červnu čeká? 
19. 6. - Talk show Tomáše Magnuska na cestách se 
svými hosty. 26. 6. si zajedeme do Prahy na komento-
vanou prohlídku zrekonstruovaných Fantových sálů na 
Hlavním nádraží – prohlídku jsme dostali jako dárek od 
Správy železnic. Návštěvu Prahy ukončíme v odpoled-
ních hodinách prohlídkou Parlamentu ČR. 
Na co dalšího se můžeme těšit? O tom zase příště.

Za Seniorklub Janka Protivánková  
a Vladimír Bodlák
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Netradiční soutěž  
v Chomoutově

Liga mladých hasičů

1. a 2. místo v netradiční soutěži v Chomoutově

V sobotu 22. června se naše 2 družstva vydala bojovat 
o co nejlepší umístění na netradiční soutěži do Cho-
moutova a bylo to 1 družstvo mužů a 1 složené ženy 
a muži (smíšené). 
Celá soutěž se skládala ze dvou částí. Ta první po od-
startování se členové rozdělili, někteří řezali kládu, dal-
ší probíhali slalom s nosítky, kde nesli 50 l sud plný piva, 
jiní museli vypít co nejdříve půl litru piva. Až všechny 
úkoly zdárně dokončili a byli všichni opět na startovní 
čáře, probíhal požární útok. 
V této netradiční soutěži získali první a druhé místo 
z pěti soutěžících družstev.

Mladší žáci SDH Skrbeň Starší žáci a diplom za 3. místo

V neděli 23. června proběhla poslední ligová soutěž 
před prázdninami, která se konala ve Velkém Újezdě. 
Pro nás dopadla úspěšně. 
Starší žáci si dovezli 3. místo z 27 družstev a mladší  
7. místo ze 37 soutěžících.

SDH SKRBEŇ
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